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DISTINCIONES Y PREMIOS

Durante sus 28 años de historia, INDIBA®  ProRecovery ha 
recibido múltiples reconocimientos y ha sido galardonada en cer-
támenes de ámbito nacional e internacional.

• Medalla de oro en la Feria Internacional de Inventos de Ginebra.
• Medalla de plata en la Feria de Inventos Eureka de Bruselas.
• Medalla de oro en la Feria Internacional Inventalia en Madrid.
• Primer premio para la PYME más competitiva durante  

tres años consecutivos.

La integración  
de la terapia manual  
y la tecnología  
más innovadora.

Sistema de eficacia probada 
para acelerar la curación y reducir el dolor.

Visita www.indibaactiv.com  
e infórmate sobre nuestros seminarios
Sólo para profesionales sanitarios.

F I S I O T E R A P I A ,  
R E H A B I L I T A C I Ó N  Y  
M E D I C I N A  D E P O R T I V A

*INDIBA®  ProRecovery lidera un ambicioso programa de estudios 
en el ámbito de la patología musculo-esquelética

• Acelera la recuperación (1,5,6)

• Mejora trastornos crónicos (1,2,7,8,9,11)

• Reduce el dolor  
desde las primeras aplicaciones (1,2,3,6,7,8,9,10,11)

• Facilita la rehabilitación del tejido blando y duro
• Es una técnica inocua y segura (4,9,10)

Los estudios clínicos demuestran 
que INDIBA®  ProRecovery:

• 155 Citas Bibliográficas 
•   96 Artículos científicos publicados
•   70 Ensayos clínicos concluidos/series abiertas
•     9 Referencias de libro/capítulos de libros
•   14 Ensayo clínicos previstos o en curso
•     5 Tesis doctorales concluidas
•     1 Tesis doctoral en proyecto
•     3 Proyectos fin de carrera concluidos
•     2 Masters Post Grado concluidos/en curso

+ de 100 referencias bibliográficas 
y estudios avalan la eficacia y seguridad  
de INDIBA®  ProRecovery:
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Ajuda'ns a millorar!
Ens interessa la teva opinió. Per aquest motiu posem al teu abast diverses vies perquè puguis exposar quei-
xes, agraïments, suggeriments o comentar aquelles qüestions que t'amoïnen entorn de la professió:

•	 Bústia Opina a www.fisioterapeutes.cat/opina
•	 Via directa amb la Junta, segon dilluns de cada mes, de 17.00 h a 19.00 h (demana hora a 

juntadegovern@fisioterapeutes.cat)
•	 Qualsevol mitjà de comunicació existent (correu electrònic, fax, carta postal, etc.)
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Distribuidor oficial en España:  Más información: 902 25 25 36  www.powerplatespain.es

Sólo las evidencias 
científicas garantizan 
los resultados.
Las 9 indicaciones médicas validadas  
científicamente:

 ■ Circulación y sistema cardiovascular. 
 ■ Fuerza y potencia muscular.
 ■ Prevención de caídas en la tercera edad.
 ■ Flexibilidad e intervalo de recorrido.
 ■ Densidad ósea y osteoporosis.
 ■ Pérdida de peso.
 ■ Reducción de la celulitis.
 ■ Bienestar y calidad de vida.
 ■ Alivio del dolor.
 

Después de 10 años en el mercado, esta 
acreditación es un reconocimiento por el 
trabajo realizado de Power Plate® a nivel 
mundial, en términos de estudios científi-
cos, de rigor en la fabricación, seriedad en 
la formación y utilización.
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Centrats en nosaltres
Amb aquest escrit volem ressaltar dues 
de les línies programàtiques més im-
portants de cara al 2012.

La primera és la clara aposta per la llui-
ta contra l’intrusisme professional.

El CFC, des de fa temps, té un protocol 
d’actuació per tal d’engegar accions 
que puguin ser efectives en referència 
a aquelles persones que realitzen tas-
ques pròpies de la nostra professió. És 
un protocol contrastat i provat, i tenim la 
certesa que quan s’aplica correctament, 
obtenim els resultats desitjats.

Necessitem però la col·laboració de tot 
el col·lectiu per tal de poder rebre la in-
formació necessària que ens permetrà 
augmentar el nombre d’accions i, de ben 
segur, els resultats que tots desitgem.

La lluita contra l intrusisme és una res-
ponsabilitat de tot el col·lectiu, per tant, 
sense la vostra ajuda no serà possible 
generar una acció que garanteixi que 
la salut de la població està en bones 
mans. El que necessitem de vosaltres 
és que, mitjançant els canals establerts 
pel Col·legi, ens comuniqueu tot allò que 
sigui susceptible de ser considerat una 
acció d’intrusisme.

Heu de tenir en compte que el fet 
de comunicar una suposada acció 
d’intrusisme no pressuposa que sigui 
denunciada en el vostre nom, sinó que 
serà el CFC qui realitzi les accions perti-
nents. En cap cas veurà la llum la iden-
titat de la persona o persones que ens 
facin arribar la informació.

Esperem doncs, amb la vostra 
col·laboració, poder augmentar el nom-
bre d’expedients tramitats i la seva re-
solució positiva.

I com a segona aposta, tenim 
l’augment del nombre de jornades 
col·legials. Aquest any farem quatre 
jornades. Tres d’elles seran de caire 
professional i pràctic on es parlarà 
de neurologia, geriatria i Fisioteràpia 
neuromusculosquelètica,  i la quarta 
serà una jornada “diferent”, oberta a 
estudiants i col·legiats, i que tractarà 
el fenomen de les xarxes socials en el 
món de la Fisioteràpia.

Amb aquestes jornades volem fer un 
pas endavant en el camí de les tan desit-
jades especialitats.

Us hi esperem!

Manel Domingo
Degà
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nosaltres   El tema del mes

Pla estratègic 2012: les nostres principals apostes
Com ja es va fer durant l’assemblea col·legial, celebrada el passat mes de desembre, us volem 
informar aquí també del Pla estratègic que va presentar la Junta de Govern per aquest 2012.

La intensificació de les relacions amb diversos 
estaments de l’Administració com, per exemple, 
amb el Departament de Salut pel nou concurs de 
rehabilitació previst per al juny del 2012, amb el 
qual es treballa per aconseguir la presència dels 
fisioterapeutes als CAP fent prevenció i promoció 
de la salut.  També ressaltem l’increment de les 
relacions amb altres estructures col·legials eu-
ropees, tals com Inptra (International Network of 
Physical Therapy Regulatory Authorities).

La continuïtat de les accions de responsabilitat 
social com, per exemple, els ajuts a la natalitat. 
Volem destacar el suport i treball conjunt amb 
l'ACEFIC (Associació de Centres de Fisioterà-
pia de Catalunya) per la lluita contra els preus 
que marquen les mútues i per la tasca conjunta 
d’assessorament i formació a aquells col·legiats 
emprenedors. Al mateix temps que es dóna su-
port a l’ACEFIC, creiem important que es formi 
una associació que doni suport i lluiti en els es-
pais on el Col·legi no té competències, com ara 
les taules de negociació dels convenis laborals. 
És per aquest motiu que aquest 2012 es vol do-
nar l’impuls definitiu a la creació d’una associa-
ció de fisioterapeutes. 

L’augment de les jornades col·legials perquè 
és l’esdeveniment que més bona resposta rep 
per part dels col·legiats; aquest 2012 n’hi haurà 
quatre de pròpies: una de neurologia, el 30 de 
març; l’aposta per una jornada precol·legial, 
enfocada al món dels blocs i de la Fisioteràpia 
2.0, el 14 d’abril; la segona edició de la de geria-
tria, el 18 maig, i la tercera edició de la jornada 
dedicada a la Fisioteràpia neuromusculosque-
lètica, prevista per a la tardor, marcant el camí 
cap a les especialitats de Fisioteràpia. Us ani-
mem a participar-hi!

L’aposta per la xarxa col·legial: seccions, comis-
sions, grups d’interès i grups de treball realitzen 
una feina específica i de vital importància. Aquest 
any tenim previst fer una reformulació de les co-
missions atenent a les 9 especialitats de Fisio-
teràpia demanades al Ministerio de Sanidad. A 
més, estem veient néixer nous grups d’interès 
(Grup d’Interès de l’Anoia) i de treball (Grup 
de Treball d’Arts Escèniques), companys que 
s’afegiran a la xarxa col·legial, que ja suma més 
de 150 fisioterapeutes a tot el país. Un agraïment 
a tots ells per la seva feina! 

En l’àmbit de la comunicació i les TIC destaca 
l’aposta per les noves tecnologies, el nou format 
que adoptarà el DMF, que passarà de ser una jor-
nada exclusivament divulgativa a convertir-se en 
la festa de la Fisioteràpia, on la divulgació de la 
professió es combinarà amb activitats lúdiques; 
destaca també el retorn de El Dit a format digital 
i el canvi de periodicitat del Noticiari, que passa 
de trimestral a bimensual. 

En l’àmbit de la formació i la recerca, cal desta-
car la redinamització de la Revista Científica, que 
tindrà tres números l’any i serà en format digital. 

Assemblea col·legial, celebrada el 14 de desembre de 2011.

Noticiari de Fisioteràpia06



nosaltres   El tema del mes

Però possiblement la principal aposta de cara al 2012 
és la lluita contra l’intrusisme professional, una pràctica 
que afecta d'una manera important la nostra tan apre-
ciada professió i contra la qual tots i totes ens podeu aju-
dar. Els col·legis professionals tenen el deure protegir i 
regular l'exercici de les professions i, per aquest motiu, 
fa tres anys, el nostre Col·legi va crear el Departament 
d’Intrusisme professional. Però aquesta lluita no només 
s’inicia als col·legis professionals, ho hem de fer entre 
tots els professionals que formem part del col·lectiu.

Què és realment l’intrusisme professional? D’acord 
amb el codi penal, són els actes propis d'una professió 
exercits per una persona que no està en possessió del 
corresponent títol acadèmic expedit o reconegut al ter-
ritori. És a dir, és una activitat il·legal.

La Fisioteràpia està regulada, entre d’altres, per la Llei 
44/2003 d'Ordenació de professions sanitàries (LOPS) i 
l'Ordre CIN 2135/2008 per la qual s'estableixen els re-
quisits per a la verificació dels títols universitaris oficials 
que habilitin per a l'exercici de la professió de fisiotera-
peuta. És a dir, la LOPS ens reconeix com a professionals 
sanitaris i ens permet tractar patologies i l'ordre CIN es-

tableix com les podem tractar. Amb aquests dos parà-
metres cal afirmar que qualsevol persona que no estigui 
en possessió del títol de Fisioteràpia i tracti malalties 
(raquiàlgies, processos degeneratius, etc.) a través de 
mitjans físics o de tractament manual està realitzant un 
acte d’intrusisme professional, susceptible de sanció.

Què fer davant d’un fet susceptible de ser considerat in-
trusisme professional? Hi ha diverses possibilitats. Una 
és notificar els fets al Departament d’Intrusisme pro-
fessional del Col·legi adjuntant qualsevol evidència dels 
actes d’intrusisme, com un tríptic divulgatiu, una foto-
grafia, una pàgina web, etc. El Col·legi s'encarrega de fer 
les notificacions oficials al Departament de Salut, el qual 
sol·licita la titulació i l’acreditació sanitària del centre o 
servei sanitari i realitza les investigacions necessàries 
per regular els actes que es realitzen. Som conscients 
que aquest procediment és lent, però també serveix per 
justificar la difícil situació en què es troba la Fisioteràpia 
davant el Departament de Salut. En aquest supòsit i du-
rant tot el procés, les dades del col·legiat –que sempre 
queda en l’anonimat- les custodia el Col·legi. Una altra 
opció és iniciar, personalment, una denúncia. En aquest 
cas qualsevol col·legiat té al seu abast el nostre servei 
d’Assessoria jurídica.

Si tens qualsevol dubte relacionat amb la pràctica irregu-
lar de la Fisioteràpia o vols denunciar un fet d’intrusisme, 
pots contactar amb el Departament d’Intrusisme del 
Col·legi a intrusisme@fisioterapeutes.cat o a través del 
telèfon 932075029. Us recordem que si el Col·legi as-
sumeix la responsabilitat de fer les notificacions perti-
nents, s’assegura que les dades del denunciant quedin 
en l’anonimat durant tot el procés.

El degà, Sr. Manel Domingo, parla per als assistents a darrera 
Assemblea col·legial.

Seguiment d'actes d'intrusisme professional.
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nosaltres   Activitats col·legials

El passat 29 de desembre, el degà del CFC, Sr. Manel 
Domingo, va assistir al programa de 8tv, 8 al dia, pre-
sentat pel Sr. Josep Cuní, per intervenir en un debat on 
es tractava la necessitat o no de regular de les teràpies 
naturals i alternatives.

El Sr. Domingo va defensar que la medicina no pot ser 
un acte de fe sinó que ha d’estar científicament provada. 
A més, va afegir que el tractament mitjançant teràpies 
no convencionals tals com l’acupuntura o l’osteopatia 
ja està regulat mitjançant la Llei 4/2003 de 21 de no-
vembre, d’Ordenació de les professions sanitàries, on 
l’aplicació d’aquests tractaments es permet legalment 
només a professionals sanitaris, però, en paraules del 
Sr. Domingo “el problema és que hi ha incapacitat per 
part de les administracions públiques de fer efectiva 
aquesta Llei perquè tot plegat és un negoci”. 

El degà del CFC a 8tv: “Per llei, només els professionals sa-
nitaris poden oferir tractaments terapèutics”

A banda del Sr. Do-
mingo van partici-
par en el debat el 
metge i president 
del Foro Español 
de Pacientes, Sr. 
Albert Jovell; el 
metge, homeòpa-
ta i vicepresident 
de l’Acadèmia 
Mèdico-Homeopàtica de Barcelona Sr. Gonzalo 
Fernández-Quiroga i la presidenta de la Federació 
d’Associacions de Professionals de Teràpies Natu-
rals, Sra. Francesca Simeón.

Podeu veure el vídeo del programa a www.8tv.cat/8aldia/
videos/la-regulacio-de-les-terapies-alternatives/

El passat 28 de desembre, la seu col·legial va acollir una 
reunió per tal de constituir un nou grup de treball del 
CFC, el Grup de Treball d’Arts escèniques, que estarà 
format per l’Ana Velázquez (interlocutora), Ma Carmen 
Carrasco, Manuel Escobar, Esther Sardà, Silvia Fábre-
gas, Pablo Ventura i Maialen Araolaza.

L’objectiu principal d’aquest grup és la creació d’un ma-
nual bàsic de Fisioteràpia en arts escèniques que reculli 
la idiosincràsia del tractament i prevenció de Fisioterà-
pia en aquest àmbit d’actuació.

Un cop assolit aquest primer objectiu, el Grup de 
Treball d’Arts escèniques elaborarà una formació 
que comprendrà una part teòrica –que serà realitza-
da en línia- i una part pràctica, a realitzar en centres 
de Fisioteràpia.

El Col·legi crea un nou grup de treball, el Grup de Treball 
d’Arts escèniques

Paral·lelament a la tasca del grup, es contactarà amb 
els departaments de la Generalitat dels quals depèn 
l'educació musical per tal de fer palesa la necessitat 
de la presència de fisioterapeutes a les classes per tal 
d'ensenyar a tenir cura del cos de l'alumne mitjançant la 
prevenció i la higiene postural.

Noticiari de Fisioteràpia08

• AssegurAnçA de bAixA 
   per Accident o mAlAltiA
• AssegurAnçA de vidA, 
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                            pregunti’ns!!

• AssegurA 
   el 100% de les 
   teves mAns
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nosaltres   Activitats col·legials

Els propers 23 i 24 de març, tindran lloc les 6es Jor-
nades Multidisciplinàries Catalanes de Residències 
de Gent Gran a l’Espai Pujades 350 (c/ Pujades, 350, 
de Barcelona).

Enguany aquesta cita comptarà amb la presència de set 
col·legis professionals implicats en l’atenció a la gent gran, 
fet que evidencia la importància i el prestigi aconseguit 
per aquestes jornades. Al marge del nostre, el Col·legi de 
Fisioterapeutes de Catalunya, hi seran presents també el 
Col·legi Oficial de Metges de Barcelona, el Col·legi Oficial 
d’Infermeria de Barcelona, el Col·legi Oficial de Diplomats 
en Treball Social i Assistents Socials de Catalunya, l’Il·lustre 
Col·legi d’Advocats de Catalunya,  el Col·legi Oficial de Psi-
còlegs de Catalunya i el Col·legi d’Educadores i Educadors 
Socials de Catalunya. També hi col·labora l’Associació de 
Professionals de Teràpia Ocupacional de Catalunya.

El nostre Col·legi, que hi participa com a coorganitzador, 
hi estarà molt ben representat: el degà, Sr. Manel Do-
mingo, formarà part del Comitè d'Honor; i el Sr. Gabriel 
Liesa, secretari, i la Sra. Benilde Martínez, vocal, forma-
ran part del Comitè Organitzador.

El CFC coorganitza les 6es Jornades Multidisciplinàries Ca-
talanes de Residències de Gent Gran

El Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya posa a dis-
posició dels col·legiats interessats en aquestes jornades 
20 beques per a les vint primeres inscripcions amb un 
descompte del 50% respecte del preu d’inscripció, que 
seran atorgades per rigorós ordre de sol·licitud. 

Des del Col·legi animem a tots els fisioterapeutes dedi-
cats a l'àmbit de la geriatria, cada cop amb més pes dins 
la nostra societat, a participar i gaudir de dos dies amb 
molt a compartir i molt a aprendre.

Podeu consultar el programa preliminar de les Jorna-
des a www.activacongresos.com/jornades2012.pdf

09

• AssegurAnçA de bAixA 
   per Accident o mAlAltiA
• AssegurAnçA de vidA, 
   de lA llAr i/o del negoci 
                            pregunti’ns!!

• AssegurA 
   el 100% de les 
   teves mAns

AssistÈnciA mÈdicA personAl. escolli lA millor opciÓ

www.eurogestio.com

Oferta especial per a Col·legiats  ·  Des de 35,40 euros/mes per persona  ·  Informa’t al 93 270 03 76

C/ Casp 130, Entresol  ·  08013 BARCELONA  ·  Tel.: 93 270 03 76  ·  Fax: 93 232 74 69  ·  seguros@eurogestio.com

Anc. FISIOS2.indd   1 02/03/11   18:12

V0
4

«No em cobren comissions  
pel meu compte. Això sí que és 
un tracte diferencial»
Compte Professional és el compte que ho té tot, excepte 
comissions1:
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Informi’s sobre Professional BS a les nostres oficines, al  
902 383 666 o directament a professionalbs.es. 

0 euros de manteniment1

0 euros d’administració1

0 euros per ingrés de xecs
0

comisiones

1. Excepte comptes inoperants en un període igual o superior a un any i amb un saldo igual o inferior a 150 euros.

Condicions revisables segons evolució del mercat financer.

OFERTA PER A:



nosaltres   El tema del mes

El passat dia 10 de gener es va realitzar la primera reu-
nió del Grup d’Interès de l’Anoia, a la qual hi van assistir, 
per part de la Junta de Govern del Col·legi, el seu degà, 
Sr. Manel Domingo, i el secretari, Sr. Gabriel Liesa, que 
es van encarregar d’explicar el funcionament i la idio-
sincràsia dels grups d’interès als seus integrants.

Aquest nou grup col·legial està format per en David Bar-
ranco, la Laura Trullols, el Jordi Campo, l’Anna Jiménez, 
la Cristina Martí, la Maria Vidal, la Laia Roca, la Sílvia Ala-
vedra i la Teresa Salgado, que en serà la interlocutora.

Entre d’altres, els objectius del grup és apropar la 
formació col·legial a l’Anoia i crear vincles entres els 
col·legiats de la zona, així com també amb la població, 
per tal de fer difusió de la nostra professió.

Neix el setè grup d’interès del CFC, el de l’Anoia

Ja teniu a la vostra disposició l'espai web del grup així 
com el seu correu electrònic anoia@fisioterapeutes.cat

Benvinguts companys i companyes!

Els passats 5 i 6 de novembre es va realitzar, a Girona, 
el Curs bàsic d'embenat neuromuscular. L’encarregat 
de dur-lo a terme va ser el professor Sr. Carlos Villa-
rón, fisioterapeuta. 

Els embenats neuromusculars es realitzen amb un tipus 
de bena específica i s'utilitzen per tractar disfuncions 
musculosquelètiques a través d'aplicacions a músculs 
o lligamentoses, entre altres. També poden ser útils en 
neurologia i en tractaments limfàtics. 

Atesa la bona acollida d'aquest curs, no es descarta re-
petir-lo ni oferir-ne una edició més avançada del mètode.

Curs bàsic d'embenat neuromuscular, a Girona

Des del Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya fa 
temps que estem treballant per donar impuls a la for-
mació d’una associació de fisioterapeutes i professio-
nals de l’àmbit sociosanitari per tal de poder crear un 
grup de força que tingui representació en les taules ne-
gociadores dels diferents convenis laborals.

Us informem que amb aquest objectiu es vol consti-
tuir la Asociación de Fisioterapeutas y Profesionales 
del Ámbito de la Salud y Sociosanitario de España 
(AFPASSE); no es tracta d’una associació del CFC, 
sinó que serà independent, sobirana i podrà prendre 
les decisions que cregui oportunes, tot i que nosaltres 
creiem que és una eina que calia activar per defensar 
els interessos dels fisioterapeutes allà on no pot arri-
bar el Col·legi.

El CFC dóna suport a la creació d’una associació de fisiote-
rapeutes i professionals de l’àmbit sociosanitari

Ja tenim persones disposades a comprometre el seu temps 
lliure per tal de fer possible el projecte. Però, com sempre, 
són necessàries més mans per engegar l’associació.

És per aquest motiu que, entre els mesos de març i abril, 
us convocarem a una xerrada informativa al respecte, 
tant a Barcelona com, posteriorment, en dates encara 
per determinar, a Girona, Tarragona i Lleida. Aquestes 
xerrades serviran per explicar-vos el projecte i, sobre-
tot, per sentir les vostres veus i, si és possible, aconse-
guir la vostra participació.

Estigueu atents al mitjans de comunicació del CFC per 
saber quan es farà la xerrada, però no dubteu a posar-
vos en contacte amb nosaltres per a qualsevol aclari-
ment al respecte.
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nosaltres   Activitats col·legials

El passat 31 de desembre es va publicar al BOE el 
Decret Llei 20/2011 (www.fisioterapeutes.cat/co-
municacio/pdf/BOE-A-2011-20638_irpf.pdf) pel qual 
s’estableixen noves mesures dirigides a reduir el dè-
ficit de l’Estat:

•	 S’incrementen, entre d’altres, del 19% al 21% 
les retencions a compte de l'IRPF de determi-
nats rendiments:

 ◦ Rendiments de capital mobiliari.

 ◦ Rendiments procedents de l’arrendament o 
sotsarrendament de béns immobles urbans, si-
gui quina sigui la seva qualificació.

•	 Pel que fa a les retencions per treball, durant el 
mes de gener es mantindran vigents les anteriors 
taules oficials, les quals s’hauran de modificar 
amb efectes de l’1 de febrer, augmentant, de for-
ma progressiva, des d’un 0,75% per a les rendes 
més baixes fins a un 7% per a les que superen els 
300.000 euros.

•	 A banda, s’estableix una deducció del 7,5% sobre 
les quantitats satisfetes per a la compra o rehabi-
litació de la vivenda habitual, amb una base màxi-

L’Estat estableix mesures urgents en matèria pressupos-
tària, tributària i financera per a la correcció del dèficit públic

ma de deducció de 9.040 euros. També donaran 
dret a la deducció les quantitats que es dipositin 
a entitats de crèdit, en comptes vivenda, sempre 
que es destinin a la primera adquisició o rehabi-
litació de la vivenda, amb el mateix límit de 9.040 
euros anuals.

De moment queden sense modificació les reten-
cions que s’apliquen sobre els rendiments derivats 
d’activitats econòmiques.

Per a més informació podeu enviar un correu electrò-
nic a fiscal@fisioterapeutes.cat o bé demanar cita amb 
l'assessor fiscal del Col·legi al telèfon 93 207 50 29, 
Sr. Jose.

El passat diumenge 18 de desembre es va celebrar 
la XXXI Cursa de la Pujada a la Seu Vella de Llei-
da, que va tenir com a punt de sortida i arribada la 
plaça de la Sardana del Turó de la Seu i va comptar 
amb un recorregut de 10,100 quilòmetres.

La cursa va acollir gairebé un miler de partici-
pants i alguns van assistir a l’envelat que el CFC 

El Col·legi, present en la XXXI Pujada a la Seu Vella de Lleida
va muntar. Gràcies a la col·laboració de tres vo-
luntaris i dos membres de la Secció Territorial de 
Lleida es va poder atendre tots aquells corredors 
que ho van sol·licitar. Tot i la poca demanda del 
servei, agraïm la col·laboració de la Paula, la Nú-
ria i el Xavier per la feina ben feta i de la Núria i 
la Judith, les dues membres de la Secció, per la 
bona organització.
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nosaltres   Qui és qui?

Qui sóc? 

Sóc fisioterapeuta des del 2002, em vaig formar a la URV. 
El meu interès professional se centra, sobretot, en la 
problemàtica neuromusculosquelètica, que és el camp 
que sempre he tractat, cap al qual he orientat la meva 
formació de postgrau i el que més satisfacció em dóna.

A més, també estic a punt de finalitzar el Màster de 
Prevenció de Riscos Laborals, amb l’especialitat 
d’ergonomia i psicosociologia, amb l’objectiu de tenir 
una més àmplia visió dels problemes que atenc.

Formen part de la meva identitat els meus pares, la 
meva parella i el meu entorn professional. Tinc dues 
addiccions: la Fisioteràpia i el ciclisme.

Què faig?

Bona part de la meva activitat professional és clínica, 
amb pacients en un centre de Fisioteràpia que diri-
gim dos socis. També treballo amb un parell de grups 
d’exercici físic per a gent gran.

Xavier Sala Garcia
Membre de la Secció Territorial de Girona i de la Comissió d’Aparell Locomotor

A més, hi ha l’activitat docent: col·laboro amb Semina-
rios Travell y Simons en docència sobre la síndrome de 
dolor miofascial a diferents llocs i també he fet alguna 
altre col·laboració docent amb el Col·legi o amb l’Escola 
de Fisioteràpia de Salt.
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nosaltres   Qui és qui?

Al Col·legi formo part de la Comissió d’Aparell Locomo-
tor i de la Secció Territorial de Girona. Amb la Comissió 
busco el creixement i el reconeixement de la Fisioterà-
pia neuromusculosquelètica: la formació i l’exercici 
en aquest camp dóna per a una especialització i el re-
coneixement professional en aquest camp encara és 
molt baix. Amb la Secció procuro ajudar a què l’activitat 
col·legial no estigui tan centralitzada a Barcelona.

Què vull fer?

La Fisioteràpia neuromusculosquelètica ha d’evo-
lucionar sense estar dividida en conceptes i marques 
registrades. El raonament clínic ha d’estar basat en el 
model actual de salut (biopsicosocial) i les intervencions 
que fem han d’estar justificades principalment pels seus 
efectes en la salut del pacient i no en models teòrics ni 
en la reducció del pacient a un conjunt de frontisses, ni 
en motius històrics, culturals i folklòrics com es pretén; 
sempre s’ha volgut regular el que anomenen ‘teràpies 
naturals’. M’agradaria treballar d’aquesta manera i con-
tagiar a la resta de fisioterapeutes, a la resta de profes-
sionals de la salut i als que administren els recursos de 
salut a la població. 

I evidentment, guanyar-me la vida de manera honrada i 
exercint de fisioterapeuta.
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nosaltres   Activitats de la Societat de Fisioteràpia de l’ACMCB

A la recta final de l’any 2011, des de la Societat Catalano-
Balear de Fisioteràpia (SCBF) vam seguir amb el nostre 
calendari d’activitats, entre elles, i la més destacada, el 
nostre ja veterà congrés anual.

El VII Congrés de la SCBF va tenir lloc el 26 de no-
vembre i es va celebrar, com cada any, a l’Auditori de 
l’Acadèmia de Ciències Mèdiques i de la Salut de Cata-
lunya i Balears (ACMSCB).

L’objectiu principal que ens vam plantejar per a aquest 
congrés va ser l’exigència de rigor científic a totes les 
exposicions. A més, vam voler donar la distinció, difícil 
de trobar fins al moment en congressos de Fisioterà-
pia, donant l’opció de presentar pòsters i comunicacions 
lliures tant a diplomats com a estudiants. Per fer-ho, 
vam comptar amb un comitè científic format per fisiote-
rapeutes referents en el camp de la investigació.

Com a novetat respecte a anys anteriors, va ser l’aposta 
per reduir el nombre de taules a quatre, donant peu a 
destinar el temps final a presentar tres comunicacions 
lliures (dues de diplomats i una d’estudiants). La gran 
particularitat de les taules d’enguany va ser la multidis-
ciplinarietat. Les taules estaven formades per un fisiote-
rapeuta i un altre professional de la salut. 

La inauguració oficial va anar a càrrec del Dr. Àlvar Net, 
president de l’ACMSCB, el Sr. Manel Domingo, degà del 
Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya, i la Sra. Montse 
Nuevo, presidenta de la SCBF. També esperàvem la 
presència de la mediàtica Sra. Mònica Terribas, però en 
els últims moments es va excusar per no poder-hi assis-
tir. En el seu lloc vam comptar amb el Sr. Eloi Cordomí, 
“l’home del temps” de TV3, que ens va transmetre unes 
paraules de la Sra. Terribas i, com no podia ser d’altra 
manera essent del gremi que és, va fer menció de la re-
lació entre dolor i clima.

VII Congrés de la Societat Catalano-Balear de Fisioteràpia

Entrant en la matèria del congrés, la Taula Rodona I va 
estar dedicada al “Tractament Quirúrgic i de Fisioterà-
pia de la patologia d’esquena”, moderada pel Dr. Manuel 
Rigo (Institut Elena Salvá. Past-President SOSORT). Pri-
merament, el Dr. Pedro L. Esteban (Servei de Cirurgia 
Ortopèdica i Traumatologia Capio Hospital General de 
Catalunya) ens va fer l’exposició Cirurgia mínimament in-
vasiva del raquis, posant-nos al dia en aquesta nova tèc-
nica quirúrgica per tractar afeccions del raquis, quines 
patologies es poden tractar i la repercussió d’aquestes 
en el pacient i, per tant, en la nostra feina amb ell. 

Compartint taula, la Sra. Jéssica Anna Cruz (fisiotera-
peuta de l’Hospital Clínic) ens va parlar sobre el Trac-
tament fisioterapèutic de la columna postintervenció 
quirúrgica discal. Va presentar, al llarg d’una exposició 
basada en l’experiència i sobretot en la recerca biblio-
gràfica, els perquès de la Fisioteràpia, què avaluar i com 
i què tractar.

Durant la pausa-cafè va ser el temps també de la defensa 
dels pòsters, un total d’onze. Volem destacar la qualitat 
de tots ells i engrescar a tots els fisioterapeutes a què 
s’introdueixin al món de la recerca, quelcom molt neces-
sari per a la nostra professió, i a què s’animin a presentar 
els seus projectes / resultats al nostre proper congrés.

La Taula Rodona II “Emocions: causa i / o conseqüèn-
cia de les lesions?” va ser moderada per la Sra. Anna 
Capitán (fisioterapeuta i doctora en Sociologia). El pri-
mer ponent va ser el Sr. Pep Marí (psicòleg i màster 
en Psicologia de l’Esport), que ens va  presentar el Cir-
cuit de l’emoció. Ens va donar la interpretació i teoria 
de l’emoció des del punt de vista d’un psicòleg i, amb 
la seva ponència, ens va fer una demostració in situ de 
com generar emocions només amb  la paraula. Per la 
seva banda, el Sr. Néstor Sánchez (fisioterapeuta psico-
neuroimmunòleg) va seguir el fil amb Emocions, circuit 
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nosaltres   Activitats de la Societat de Fisioteràpia de l’ACMCB

homeostàtic i la seva influència sobre el tractament en 
Fisioteràpia incidint, amb arguments científics, en com 
pot afectar un problema emocional en un de físic i vi-
ceversa, i també en com l’emoció que nosaltres, com a 
professionals, generem en el pacient pot ser beneficiosa 
o no en la seva recuperació.

La Taula Rodona III, va ser pel “Plexe braquial: tracta-
ment medicoquirúrgic i fisioterapèutic”, moderada per 
la Dra. Mariana Rovira (neuroradiòloga). Va obrir la taula 
el Dr. Enric Ferrer (neurocirurgià de l’Hospital Clínic i 
Quirón) amb la Síndrome de l’opercle toràcic i les seves 
implicacions amb el plexe braquial, una patologia ac-
tualment molt controvertida pel que fa al seu tractament 
tant en l’aspecte quirúrgic, com ens va explicar el Dr. 
Ferrer, com en l’aspecte del tractament fisioterapèutic 
com ens va exposar el Sr. Salvi Delmuns (fisioterapeu-
ta). Ambdós ens van posar en l’actualitat de la matèria.

La Taula Rodona IV, introduïda per l’actuació de dues 
ballarines que es movien amb total conjunció, va estar 
dedicada al “Teixit conjuntiu: de la histologia al tracta-
ment”, moderada pel Sr. Ricard Tutusaus (fisioterapeuta 
i osteòpata). La Sra. Marta Benet (biòloga i fisioterapeu-
ta) ens va endinsar en la Fisiopatologia del teixit con-
juntiu, mentre que el Sr. Eduard Vilar (fisioterapeuta i 

osteòpata)  es va dedicar a l’actualitat en l’abordatge 
terapèutic manual de les fàscies. 

Finalment, va ser el torn de les tres comunicacions 
lliures. Totes tres, de temàtiques diverses, van estar a 
l’alçada d’aquest congrés rigorosament científic. 

En acabar el congrés es va fer el sorteig de premis, 
com ja és tradició en els nostres congressos, afegint 
enguany el Premi al millor pòster i a la millor comu-
nicació lliure. Des de la Societat de Fisioteràpia vo-
lem donar les gràcies a tots els laboratoris que van 
col·laborar amb nosaltres i ens van permetre oferir 
obsequis als congressistes.

Aquest congrés ha significat per a nosaltres una exigèn-
cia més per donar la màxima validesa científica i posar 
de manifest els canvis que s’estan produint, en aquest 
aspecte, a la nostra professió.

No oblideu que esteu convidats a assistir a totes les 
activitats de la SCBF de les quals podeu informar-vos a 
la nostra pàgina web www.scfisioterapia.cat i a través 
del Facebook. 
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a fons Dansa integrada, 
molt més que dansa

Com tots sabeu, el proper divendres 30 de març, el nostre Col·legi organitza la I Jornada de 
Fisioteràpia neurològica aplicada. Com a part de la cloenda, està previst que s'emeti un es-
pectacle enregistrat de dansa integrada a càrrec de la companyia Liant la Troca, on podrem 
veure el seu espectacle PIB.
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La dansa integrada pretén crear un espai de treball 
dins de l’àmbit de la dansa amb persones amb diverses 
capacitats, on hi hagi una diversitat de cossos, sensi-
bilitats i experiències; es tracta d’agrupar persones en 
situació de discapacitat i sense en un espai i fer un tre-
ball conjunt, de tal manera que ningú es quedi aïllat. 
La dansa integrada fomenta l’habilitat de pensar, de 
moure’s d’una o altra manera, perquè la diversitat fun-
cional dels diversos cossos, tinguin o no alguna disca-
pacitat, no és un problema, al contrari, ajuda, alimenta, 
ofereix més possibilitats al grup, no separa la gent, no 
crea problemes de comunicació com pot passar en la 
vida quotidiana.

La dansa integrada potencia el moviment natural, 
l’harmonia i la bellesa natural de cada cos, ajudant-lo a 
què emergeixi en tot el seu potencial, establint un diàleg 
amb els altres cossos, i amb l’espai i el temps. Es tre-
balla molt a partir de la improvisació, de jocs individuals 
i col·lectius, per ser així conscients de l’espai i de com 
un cos i el dels altres s’estan movent dins d’aquell es-
pai; fomenta el fet d’escoltar i l’observació. Els balla-
rins de dansa integrada són capaços d’adaptar, ajustar i 
comunicar gràcies al seu moviment, amb altres cossos, 
i construir així una relació de forma creativa dins del 
grup, des de la diversitat, aspecte que pot ser aplicable 
a tots els àmbits de la societat.

A més, la dansa integrada produeix un factor de cohesió, 
creativitat i aprenentatge; tracta de trobar una manera 
d’integrar tots aquests col·lectius que han estat exclosos 
durant molt temps. És una forma de donar visibilitat a 
aquesta diversitat existent i enriquidora, a la vegada que 

creativa i artística; i també busca donar una nova visió, 
una nova mirada al cos individualment i col·lectivament, 
en l’àmbit creatiu i social.

La companyia Liant la Troca està dirigida per Jordi Cor-
tés, director artístic de la companyia Alta realitat, que 
realitza treballs en el camp de la dansa, el teatre i el ci-
nema. El Sr. Cortés, des de fa uns tres anys ha començat 
a investigar dins de l’àmbit de la dansa integrada i, arran 
del treball realitzat, es va formar un grup sòlid de per-
sones que s’autodenominen Liant la Troca perquè tre-
ballen a Granollers, en un espai cedit per l’Espai de 
Creació Roca Umbert, que es diu La troca.

Aquesta ramificació d’Alta realitat es va crear a partir de 
la iniciativa de la Patrícia Cardona, que viu a Granollers 
i és presidenta de Aspaym Cataluña (Associació de Pa-
raplègics i Grans Minusvàlids de Catalunya), la qual va 
assistir a molts tallers i classes de dansa integrada que 
es realitzaven a Barcelona, i va ser ella qui va propo-
sar a en Jordi Cortés portar a terme classes regulars a 
Granollers, amb l’objectiu de donar continuïtat al treball 
que ja s’estava realitzant.

Aquest grup de treball es va començar a crear fa dos 
anys i, poc a poc, ha anat guanyat en consistència fins 
a formar, ara fa sis mesos, el col·lectiu Liant la Troca. 
Aquest grup es va crear a partir de les persones que 
ja estaven treballant en els tallers de dansa integrada 
organitzats per Alta realitat, amb mestres com l’Adam 
Benjamin, la Marisa Brugarolas i el Tinglao, i que volien 
donar una major continuïtat i evolució a aquesta tasca 
creativa i d’investigació, a la vegada d’atorgar-li una més 
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gran visibilitat. Volien oferir un espai de creativitat i in-
vestigació per poder desenvolupar idees i crear un grup 
de treball constant i consistent, que fos cohesionador i 
generador d’idees fins a crear les seves pròpies peces. 

Les persones que integren el col·lectiu Liant la Troca 
són la Patrícia Carmona, com a coordinadora; el Jordi 
Cortés com a director creatiu i professor; la Glòria José, 
que és professora i assistent artística; l’Artur Villalba, 
professor i assistent artístic; en Xavi Duacastilla, ballarí-
actor i encarregat de les xarxes socials; a més de l’Ester 
Bar, el Fernando Peña–Garzon, la Rita Joplin, l’Inma Vi-
cente, la Victòria Martínez, la Maria José Moya, l’Antonio 

Moreno, la Mercedes Recacha, la Marya Villacampa, la 
Roser Bundo i la Silvia Perez.

La peça que veurem a la Jornada, PIB (Producte Interior 
Brut), ja l’han presentada en diversos festivals i actes, 
com a l’espai NUNART, el festival FITI de Santa Colo-
ma de Gramenet dedicat a les arts performatives inte-
grades, el Dia Internacional de la Discapacitat. També 
van actuar a la plaça del Pi de Barcelona en el marc 
d’un festival organitzat per la Fundació Sínia i al festival 
d’estiu Roca Umbert de Granollers. 

Esperem que tots i totes en pugueu gaudir!
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personatge

El Sr. David Bonet és diplomat en Fisioteràpia per 
l'Escola Universitària Gimbernat (UAB). Actualment, 
i des de l’any 2005, treballa com a fisioterapeuta a la 
Unitat d’Estimulació Neurològica de l’Hospital de Bell-
vitge, activitat que combina amb la de docent a l’Escola 
Universitària Sant Joan de Déu. A més té un postgrau 
universitari en Teràpia Manual Osteopàtica i està format 
en Estimulació Basal® a l'Associació Internacional d’EB 
Stuttgart, i en els mètodes Perfetti, Bobath i Affolter.

El proper mes de març participarà en la I Jornada 
de Fisioteràpia neurològica aplicada del CFC amb la 
ponència Aplicació de l'estimulació basal en la Fisio-
teràpia neurològica.

Què és l'Estimulació Basal (EB)?

L’Estimulació Basal és un concepte, una manera 
d’observar i entendre a la persona que tens davant i has 
de tractar. Es basa en la capacitat que tenim totes les 
persones, des que naixem fins a la mort, de fer possibles 
nous processos de desenvolupament sigui quin sigui el 
grau d’afectació. És una visió que s’allunya una mica de 
la tendència occidental en l’àmbit sanitari, ja que l’EB 
parteix de la base que la persona afectada és l’autora 
del seu desenvolupament. Això vol dir que els objectius 
de tractament són objectius del propi pacient.

Per què veu escollir l'EB com a base de  
la vostra actuació en rehabilitació neurològica? 

És compatible amb les tècniques  
de Fisioteràpia neurològica habituals?

Sí, és completament compatible amb les tècniques de 
Fisioteràpia neurològica més vàlides i actuals. 

L’EB ens va captivar a tots des del primer moment. Es 
tracta d’un concepte de desenvolupament que no demana 

Quants anys fa que treballes  
en Fisioteràpia neurològica? 

El meu primer contacte amb la neurologia va ser cap a l’any 
2000 a l’Hospital de Bellvitge, i concretament a les unitats 
de neurologia i neurocirurgia. Llavors tenia molt clar que 
volia treballar en un hospital, però no tant si em volia dedi-
car a aquest camp. Van ser un total de vuit anys de treball 
amb pacients en fase aguda i en un espai que -i això ho 
he sabut amb el pas del temps- no afavoreix gaire el seu 
procés rehabilitador un cop han sortit de la fase més críti-
ca. Em refereixo a què l’hospital és un lloc excessivament 
“agressiu” per a aquestes persones. Des que es coneix la 
plasticitat del sistema nerviós tots sabem de la importància 
dels inputs que rep algú que ha patit un dany cerebral. 

Quina ha estat la teva evolució professional? 

Ara ja fa 6 anys que vam iniciar l’aventura a la Unitat 
d’Estimulació Neurològica (UEN) i, des d’aleshores, 
hem crescut moltíssim, i seguim creixent, tant a nivell 
d’equip com a nivell personal. Suposo que l’evolució ha 
estat, per dir-ho així, natural. Vaig estar molt de temps 
compaginant l’hospital amb la UEN però al final m’havia 
de decidir per una o l’altra a temps complet. El fet de 
poder treballar dins d’un equip interdisciplinari com el 
que tenim al centre en va ser la raó fonamental. 

Entrevista a David Bonet 
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d’unes condicions prèvies a la persona, la qual cosa vol 
dir que és vàlid per a un ampli ventall de persones i pa-
tologies. Es basa en les capacitats i no en els dèficits i, a 
més, ens ofereix la possibilitat de què tots els professio-
nals treballin amb uns objectius comuns (en EB “temes 
essencials”). En aquests moments ningú posa en dubte la 
necessitat de comptar amb un equip interdisciplinari per 
al tractament de persones amb dany cerebral, que són 
la majoria de pacients que tractem. És només d’aquesta 
manera, amb uns objectius comuns i no només de cada 
disciplina, com finalment podem ser interdisciplinaris. 

Quin valor afegit ha aportat  
l'EB al vostre treball diari?

El nostre treball diari gira al voltant de l’EB i per tant 
d’alguna manera ens dóna un sentit, una direcció, sabem 
on hem d’anar. És molt important saber quines ulleres 
em poso per mirar les persones que tracto. A nivell or-
ganitzatiu ens serveix per establir quin és el timing en 
el procés d’actuació de l’equip, organitzar sessions clí-
niques, etc. Però no només és important com a base de 
treball si no que també ens aporta tota una sèrie d’eines 
fonamentals en el tractament directe amb el pacient, es-
pecialment en l’àmbit de la comunicació. També ens dóna 
unes tècniques específiques per tractar àrees concretes.

Com ha estat la vostra 
 adaptació a aquest concepte?

Podríem dir que encara estem en aquest procés de can-
vi. L’aplicació del concepte representa un canvi de xip, 
és el que parlàvem de les ulleres amb les que miro. Des 
de les escoles se’ns ensenya a valorar els dèficits dels 
pacients i no tant les capacitats. També a construir uns 
objectius que són propis de cada disciplina però no tant 
a construir uns objectius comuns. A través de l’EB se’ns 
planteja el repte d’anar més enllà, d’establir una comu-
nicació més profunda i esbrinar quines són les neces-
sitats reals de la persona. 

Noticiari de Fisioteràpia20
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oci i cultura

Inaugurat el 8 d’abril de 1998, el Museu del Cinema és 
únic a Espanya en la seva especialitat, i comparable en 
nivell de qualitat de la col·lecció i de projecte expositiu 
amb els principals museus de cinema d’Europa.

El Museu del Cinema-Col·lecció Tomàs Mallol és una ins-
titució permanent, sense ànim de lucre, oberta al públic 
com un espai de participació científica, cultural i lúdica 
dels ciutadans, i al servei de la societat i el seu desen-
volupament. La seva missió és afavorir la comprensió i 
l’educació de la història de la imatge en moviment i del 
cinema a través de la conservació, recerca, interpreta-
ció i exposició permanent de la Col·lecció Tomàs Mallol 
i d’altres col·leccions o objectes que es puguin adquirir, 
així com també a través de l’organització d’activitats i 
l’oferiment de serveis que permetin la interacció amb 
els visitants i usuaris del Museu.

El Museu del Cinema de Girona
El Museu del Cinema vol esdevenir un centre de dina-
mització del món del cinema i dels espectacles visuals, 
sobre la base d’una programació continuada d’activitats 
i serveis, adreçats a un públic potencial molt ampli, que 
garanteixi el seu reconeixement a nivell local, nacional 
i internacional.

Es tracta d’un museu nou i modern en el seu planteja-
ment museogràfic i de serveis, que gira a l’entorn d’una 
temàtica popular i coneguda: el cinema, una de les 
principals activitats culturals del país. Amb un nombre 
d’espectadors superior als vint milions de persones, el 
cinema s’ha consolidat a Catalunya com a mitjà de con-
sum de masses, i és actualment la primera activitat cul-
tural fora de la llar realitzada per la població.

El Museu del Cinema de Girona és la seu permanent de 
l’exposició de la Col·lecció Tomàs Mallol. Aquesta ex-
posició ens permet gaudir d’un viatge que va des dels 
primitius espectacles d’ombres fins a la invenció del ci-
nematògraf, amb tota l’evolució tècnica de representa-
ció de la realitat en imatges i del concepte d’espectacle 
visual que això suposa.

No us el perdeu!

Museu del Cinema-Col·lecció Tomàs Mallol
C/ Sèquia, 1
17001 Girona
Telèfon: 972 412 777 - Fax: 972 413 047
museu_cinema@ajgirona.cat
www.museudelcinema.cat
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oci i cultura
Els Amics de les Arts han tornat. 
Després d'una gira maratoniana 
presentant el multipremiat Bed & 
Breakfast (Disc d'Or amb més de 
30.000 còpies venudes) i d'un any 
de silenci allunyats dels escena-
ris, el quartet va presentar el 14 de 
febrer el seu tercer disc, Espècies 
per Catalogar. Més madur, més 
reflexiu i mantenint la frescor que 
ha caracteritzat sempre el grup, el 
nou treball està destinat a ser un 
dels més importants del 2012. I no 
venen sols: la Bed & Banda (baix, 
bateria i secció de vents) els acom-
panyarà novament en directe per 
desplegar tots els matisos de les 
seves noves cançons.

Gira Espècies per Catalogar d’Els Amics de les Arts

Fotografia: Ibai Acevedo
Font: Premsa Els Amics de 
les Arts
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- Atena, S.L. es pionera desde 1999 en la introducción en 
España de la Técnica de Vendaje Neuromucular, también 
conocido como Taping Neuromuscular (TNM). 
 
- En colaboración con la Asociación Española de Vendaje  
Neuromuscular (AEVNM), Atena imparte los siguientes 
cursos dirigidos a  fisioterapeutas: 
              Básico                    Drenaje Linfático 
            Avanzado          Pediátrico 
              Deporte                  Neurológico 

 

 

www.atenasl.com/cursos.asp  
 
 

Atena S.L. comercializa Cure Tape en Cataluña a través de 
nuestros distribuidores: 
 
 
 
 

 

C/ Antonio Arias, 12 - Bajo B - 28009 MADRID  
 Tel.: 91 573 86 15 • Fax: 91 409 55 07  

email: info@atenasl.com • www.atenasl.com 

CUANDO LA CALIDAD IMPORTA 
Vendaje Neuromuscular - Solo para Profesionales                                                                                                                                                                                                                   

Cure Tape es un Producto Sanitario Clase I  
notificado a las Autoridades Sanitarias 




